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ČESKO: Svoboda slova je podle exprezidenta Václava Klause v současné době pod velkým
atakem. Píše to ve své eseji pro magazín CNN Prima News. Jak bývalá hlava státu uvádí,
žijeme ve světě, v němž se „vyvolení majitelé pravdy“ snaží vymýtit všechny „špatné
myšlenky“.

„Sousloví svoboda slova označuje princip uspořádání lidské společnosti, kdy nikdo není a nemůže být
za své výroky slovní či písemné trestán (v jakémkoli smyslu slova) žádným orgánem státu či jakékoli
jiné moci, na podstátní i nadstátní úrovni. Musí to platit i v případě, když jsou tyto výroky pro jejich
příjemce jakkoli nepříjemné. Výroky lze vyvracet, polemizovat o nich, zpochybňovat je, ale začnou-li
být předběžně umlčovány, nikdy se umlčování nezastaví jen u ‚nepříjemných výroků‘,“ poznamenal
Klaus ve své eseji.

„Něco úplně jiného než svoboda slova jsou omezení daná společenskými zvyklostmi, hodnotami,
elementární zdvořilostí či ‚ohledy‘,“ dodal Klaus a podotkl, že svoboda slova, bohužel, s pravdou a lží
žádnou bezprostřední souvislost nemá.

„Někomu se může zdát zvláštní, že se svoboda slova stala staronovým tématem naší současnosti
právě teď. Jsem přesvědčen, že se prosadila velmi jednoduchá souvislost: Kdyby nebyla svoboda
slova v relevantním okolí našich životů ohrožena, nezačali bychom o ní mluvit a psát. Dokud nebyla
svoboda slova ohrožena, a dnes a denně stále více ohrožována, nikoho by nenapadlo toto téma
diskutovat. V 90. letech to skutečně nikoho nenapadlo. Tenkrát u nás nastala mimořádná historická
chvíle, kdy po nesvobodě (i slova) za komunismu převládl pocit svobody a kdy měl každý možnost
vyzkoušet si, kam až se dá dojít,“ poznamenal Klaus a popisoval tehdejší politiku a politiky.

„V politice bez idejí poněkud paradoxně vítězí ideologická nesnášenlivost. To, co se od počátku
minulé dekády odehrává v české politice, je něčím, co jsme neočekávali. V 90. letech tu sice byl
Miloš Zeman, který chtěl – při své nadsazené rétorice – své politické odpůrce naházet do Vltavy. Byli
tu normální politický souboj nesnášející pánové Pithart, Rychetský a jejich přátelé, ale tím, co se
vytvořilo vstupem Andreje Babiše do politiky a co bylo ještě znásobeno prosazením falešného
konceptu tzv. liberální demokracie, nastala ideologická nesnášenlivost nového typu.

Produktem toho byl v závěru desetiletí zvítězivší politický model antiBabiš a antiZeman s tím, že ani
jedno z těchto hesel nehlásali dědicové občanské pravice 90. let, ale exponenti nové levice. Piráti
nebo STAN, ale i Fialova ODS, kteří vesměs přijali za svou pokrokářskou ideologii dnešního Západu.
Je to od nich moralizování a pozérství, v nichž o žádné politické ideje nejde. Jde jen a jedině
o politickou moc a z ní plynoucí politické pozice (a jejich výnos). Tito vyvolení se považují za majitele
pravdy (připomeňme Kunderův více než 60 let starý výraz majitelé klíčů) a všechno jiné než jejich
pravdy jsou proto ‚špatné myšlenky‘, které musejí být vymýceny i blokací svobody slova. Právě
v tomto světě dnes žijeme,“ poznamenává dále Klaus.

A dodává, že dějiny opakovaně potvrzují, že boj s myšlenkami, třeba i špatnými, formou jejich
blokace je daleko nebezpečnější než samy špatné myšlenky.

Podle Klause analýzy sociologů ukazují, že dnešní politici jen zřídka mluví o svobodě. „Nepotřebují ji.
Snaží se zajistit si pokračování svého pobytu ve zkornatěném politickém (a ekonomickém) systému
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jinými cestami. Proto jejich usilovná snaha nic neměnit a všechno ponechat tak, jak je. To je možné
jen omezováním svobody slova. Jedině tím mohou být současní elitářští majitelé pravdy (a klíčů)
uspokojeni. Toto omezování nemusí být realizováno přímou cenzurou; na zastrašení mnohých stačí
vyvolání atmosféry skandalizace, nálepkování, ostrakizace. Zbytek obstará autocenzura,“ dodal
Klaus.

„Většina lidí pořád ještě věří v sílu naší dnešní demokracie, což je víra, kterou – při evidentní slabosti
současného politického systému – nesdílím. Nejsem sám, ale je třeba to říkat více nahlas,“ zakončil
Václav Klaus.
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